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EDITORIAL
Ja hem acabat el primer mes 

del 2025 amb notícies com 
les presentacions falleres, la 
creació de nous clubs esportius, 
la festivitat de Sant Antoni Abad 
o els premis obtinguts per veïns 
i veïnes del poble, entre moltes 
altres notícies.

En començar febrer continuem 
amb les festivitats falleres i amb  
el dia del rotllo o els carnestoltes 
escolars.

També anirem veient com es 
van recuperant espais esportius 
i municipals que van estar 
destrossats per la DANA.

Un mes per a gaudir de moltes 
coses, viure moltes vivències i 
aprendre d’altres.

Des de La Veu d’Alginet 
continuarem contant-vos la vida 
i el dia a dia del nostre benvolgut 
poble.

Sònia Bosch
Directora La Veu d’Alginet

Una sola salut
«Una sola salut» resumeix 

un concepte que coneixem des 
de fa més d’un segle: la sani-
tat animal, la salut dels éssers 
humans i de les plantes són 
interdependents i es vinculen 
amb els ecosistemes on viuen. 
Es tracta d’un concepte que 
s’ha dissenyat i implementat 
com un enfocament de col·la-
boració en el qual participen 
la societat i els governs, des-
tinat a comprendre, anticipar i 
abordar els riscos per a la salut 
mundial. 

La pandèmia de la CO-
VID-19, una crisi de salut hu-
mana derivada d’un virus de 
possible origen animal, va 
posar de manifest la rellevàn-
cia del concepte «Una sola 
salut» a l’hora de comprendre 
i afrontar els riscos sanitaris 
mundials. A més, nombrosos 
problemes transversals, com 
la resistència als antimicrobi-
ans, la seguretat alimentària, 
el canvi climàtic i la fragilitat de 
les infraestructures sanitàries, 
han de pensar-se des d’una 
perspectiva que garanteix l’en-
focament «Una sola salut».

SALUT MUNDIAL: El 60 % 
dels agents patògens que cau-
sen malalties humanes tenen 
el seu origen en els animals 
domèstics o silvestres. El 75 % 
de les malalties humanes in-
feccioses emergents tenen un 
origen animal. El 80 % dels 
agents patògens preocupants 
en termes de bioterrorisme 
s’originen en els animals.

SEGURETAT ALIMENTÀ·
RIA:  Cada nit, uns 811 milions 
de persones es giten passant 
fam. Es necessitarà un aug-
ment del 70 % de proteïna 

animal per a alimentar al món 
el 2050. Mentrestant, més del 
20 % de les pèrdues de la pro-
ducció animal mundial estan 
relacionades amb les malalties 
animals.

MEDI AMBIENT: Els éssers 
humans i el bestiar tenen més 
probabilitats de creuar-se amb 
els animals silvestres quan es 
perd més del 25 % de la co-
berta forestal original. Alguns 
d’aquests contactes poden 
augmentar la probabilitat de 
transmissió de malalties. L’ac-
ció humana ha alterat greu-
ment el 75 % dels entorns ter-
restres i el 66 % dels entorns 
marins.

ECONOMIA: Les malalties 
animals representen una ame-
naça directa per als mitjans de 
subsistència de les comuni-
tats rurals que depenen de la 
producció ramadera. Més del 
75% dels mil milions de per-
sones que viuen amb menys 
de 2 dòlars al dia depenen de 
l’agricultura i la ramaderia de 
subsistència per a sobreviure.

Fonts: 
https://www.woah.org/es/

que-hacemos/iniciativas-mun-
diales/una-sola-salud 

https://www.familiaysalud.es/
Xavi Torremocha. 

Infermer CSP Alzira
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EDUCACIÓ

L’alginetí Àlex Alemany queda segon en el primer concurs interna·
cional d’astrofotografi a

PREMIS

REDACCIÓ
El 4 d’octubre es va celebrar 

la gala per a lliurar els premi del 
primer concurs Internacional 
d’Astrografia convocat per 
la Generalitat Valenciana i la 
Ciutat de les Arts i les Ciències.

A través d’aquest certamen 
la Ciutat de les Arts i les 
Ciències intenta promoure 
aquesta modalitat fotogràfica 
que vincula l’art amb la ciència 
i la divulgació astronòmica.

El concurs establia quatre 
categories com Cel profund; 
Lluna; Sol i Circumpolars.

Àlex Alemany Ribera va 
guanyar el segon premi de la 
categoria Lluna que engloba 
imatges del nostre satèl·lit 

natural i que permet destacar 
detalls superficials, fases 
lunars, etc.

Alemany és molt aficionat 
a l’astronomia, en el seu 
temps lliure va a l’observatori 

i gaudeix amb el seu telescopi 
d’eixe meravellós univers.

Les imatges guanyadores 
estan exposades en la planta 
baixa del Museu de les 
Ciències.

Àlex Alemany rebent el segon premi

L’ajuntament reuneix a la comunitat educativa per parlar del futur del CEIP 
Blasco Ibáñez després de la DANA

Conselleria ha informat que a l’abril s’instal·larà aules prefabricades fi ns a acabar la nova escola
REDACCIÓ

L’Ajuntament d’Alginet va 
convocar, el dilluns 27 de 
gener, a la comunitat educativa 
del CEIP Blasco Ibáñez a una 
reunió per aclarir dubtes sobre 
el futur de l’escola.

Com ja se sap, el tornado la 
va fer malbé i els alumnes estan 
distribuïts per diferents centres 
educatius per poder continuar 
amb els seus ensenyaments 
fins que Conselleria decidisca 
com actuar sobre el centre.

A la reunió la regidora 
d’educació i alcaldessa, Elia 
Ferrer, el primer tinent alcalde, 
Andrés Añon i el segon tinent 
alcalde, Miguel Ángel Garrido, 
van explicar la situació actual 
del centre.

Des de Conselleria s’ha 
comunicat a l’Ajuntament 
que en passar les festes de 
Pasqua es disposarà d’aules 
prefabricades per tal de tenir a 
tot l’alumnat en el mateix espai. 
Els barracons s’ubicaran en la 
zona de l’Hort de Feliu i l’IES.

“Amb aquesta solució 
provisional, tots els alumnes del 
CEIP Blasco Ibáñez, podran 
continuar el seu aprenentatge 
en el mateix espai”, comentava 
Ferrer.

Pel que respecta al futur del 
Blasco, des de Conselleria 
han transmés que l’edifici està 
en nivell roig i, per tant, no es 
restaurarà sinó que se’n va a 
fer un de nou.

La nova escola s’ubicarà 
en la zona del centre de dia, 

ja que “on està actualment, 
és al costat d’un barranc i la 
Confederació Hidrogràfica 
del Xúquer no permet edificar 
a menys de 50 metres”, 
explicava Añón.

Ferrer comentava als 
assistents que “des de 
Conselleria ens han dit que la 
nova escola estarà acabada 
en 4 anys com a màxim”. 
“Estarem molt pendents dels 
passos de Conselleria perquè 
per a nosaltres, des del minut 
zero la nostra prioritat ha 
sigut el benestar dels nostres 
veïns i veïnes”. Comentava 
l’alcaldessa.

A més, en el moment de 
tancar aquesta edició del 
periòdic, es va anunciar que 
s’anava a començar amb el 
tancament de l’espai de pati 
que demanaven els pares i 
mares.

“Totes les actuacions que 
s’han fet fins al moment són 
de diners municipals, ja que 
encara no hem rebut cap ajuda 
externa, explicava Añón.

Pel que respecta a l’inici de 
les obres de la nova escola 
del Blasco Ibáñez, Ferrer 
comentava que “ estem en 
temes administratius, ja que 
hem de passar a conselleria uns 
documents que ens demanen 
per portar-la endavant. Cal 
recordar que a principis de 
febrer, el govern ja lleva l’estat 
d’alarma i, per tant, tots els 
temes burocràtics tornen als 
seus temps d’execució. No 
obstant això, la nova escola 

està dins del pla DANA el que 
agilitzarà la seua execució i 
posada en marxa”, comentava 
Ferrer.

“Cal recordar que les 
escoles són competència 
de Conselleria i des de 
l’Ajuntament no podem actuar 

sense el seu consentiment”,
La reunió finalitzava amb 

la promesa d’estar pendent 
d’aquesta nova obra i de 
realitzar mobilitzacions en cas 
que Conselleria no complisca 
els terminis.

“Continuem treballant amb 

Conselleria per poder donar 
una adequada resposta pel bé 
dels nostres xiquets i xiquetes”, 
explicava l’alcaldessa.

Reunió informativa a la Casa de Cultura a la comunitat educativa

Estat en el que es troba el CEIP Blasco Ibáñez amb el pas de la Dana
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FESTES

La pluja trasllada la foguera de Sant Antoni  

REDACCIÓ
La festivitat de Sant Antoni 

a la localitat d’Alginet es 
celebra amb dos actes molt 
vistosos i amb gran afluència 
de gent. D’una banda, la 
tradicional benedicció dels 
animals organitzat pel club 
d’hípica del poble i on els 
animals de companyia són 
els protagonistes. Els veïns 
i veïnes ixen el diumenge 
a la plaça per a gaudir 
de la benedicció i vore la 
majestuositat dels cavalls que, 
cada any, desfilen pel centre 
del poble.

El diumenge 12 de gener, 
amb la col·laboració de 
l’Associació Hípica d’Alginet 
i Federació Valenciana de 
la Festa de Sant Antoni 
Abat, amb el suport de la 
Regidoria de Festes, es va 
fer un esmorzar per als que 
participen en la desfilada dels 
cavalls i carruatges. Cap a les 
12, missa a la parròquia per 
a la 1 del migdia començar la 

benedicció dels animals a la 
porta de l’església.

El dijous, 16 de gener,  
estava previst fer la foguera 
que, per la pluja, es va ajornar 
al divendres 24 de gener. 

Amb la col·laboració de 
diferents associacions del 
poble, la Regidoria de Festes 
va programar la tradicional 
foguera. A les 20 h, les 
danses del quadre de balls 
i la muixeranga van baixar 
des de la plaça de l’estació 
fins a l’Ajuntament. Cap a 
es 9 era moment de gaudir 
del correfoc pel carrer Sant 
Antoni fins a l’estació on, en 
arribar, la regidora de Festes 
va encendre la foguera.

La nit finalitzarà amb la 
repartició de coques, cacau, vi 
i tramussos.

Els alginetins i alginetines gaudiren del foc, la festa i les coques amb cansalada

Benedicció dels animals Correfocs SAMA

Muixeranga Alginet Quadre de Balls Populars d’Alginet
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FESTES

Les comissions falleres comencen les presentacions al Teatre Modern
La primera falla en fer la presentació va ser la Falla Sant Josep

REDACCIÓ
El dissabte 11 de gener, 

la Falla Sant Josep va ser la 
primera comissió d’Alginet a 
presentar la seua cort d’honor.

A les 7.30 h de la vesprada, 
al Teatre Modern, la comissió 
infantil i major van omplir 
l’escenari d’emocions i 
tradicions.

Aquest any, Alexandra 
Pulgarín Pérez torna a 
ostentar el màxim càrrec en 
ser la Fallera Major per al 2025 
acompanyada pel president 
Sisco González.

Continuen les presentacions 
falleres al poble d’Alginet. El 
dissabte 18 de gener, a les 19 
h, al Teatre Modern, la Falla El 
Palleter va fer la presentació 
de les seus comissions.

Al llarg de l’acte, es va fer 
l’exaltació d’Ariadne Soriano 
Navarro, Fallera Major Infantil 
per al 2025, Ainhoa Artes 
Cardosa, com a Fallera Major 
i Raúl Martínez Sanchis com a 
Faller distingit.

I el dissabte 25 de gener, la 
falla La Dolçaina va presentar, 
també al teatre modern, la 
seua comissió major infantil. 
Aquest any, la fallera Major 
infantil és Elsa Roig Abellan 
i el president infantil Ferran 
Jiménez Bosch.

Les presentacions falleres 
continuaran, segons marca 
el calendari, per la Falla La 
Manta al Coll, Falla Poble 
nou, Falla Foc i Flama i tanca 
les mateixes la Falla Poble 
d’Alginet.

Falla Sant Josep

Falla El Palleter

Falla La Dolçaina
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L’AJUNTAMENT INFORMA
ESPORTS

El conseller Martínez Mus visita les 
obres de Metrovalencia a Alginet

REDACCIÓ
La força de la DANA del 

passat 29 d’octubre van afectar 
tant estacions, com línies 
elèctriques i trams de via de 
Metrovalencia.

Recuperat el 80 % del servei, 
el tram entre Paiporta i Castelló 
encara continua en obres. Hui 
dijous, el conseller de Medi 
Ambient, Infraestructures i 
Territori, ha visitat Alginet per  
a comprovar com avancen les 
obres per a la recuperació del 
servei.

Martínez Mus, ha comentat 
la necessitat de finalitzar les 
obres com més prompte millor.

El conseller ha afegit que 

“aquesta important inversió de 
més de 20 milions d’euros de 
reposició de vies, catenària, 
superestructures, estacions 
i elements de seguretat són 
absolutament imprescindibles 
per a recuperar la xarxa de 
Metrovalencia al cent per cent”.

FGV ha adjudicat per 
via d’emergència les 
obres de rehabilitació de 
la superestructura de via i 
electrificació en diferents zones 
del tram Paiporta-Castelló de 
la xarxa de Metrovalencia, 
que suposa una inversió de 
12.112.868,54 euros, direcció 
d’obra i IVA inclòs.

Està previst actuar sobre 
prop de 100 incidències de 

diferent índole, distribuïdes 
al llarg de 50 quilòmetres 
de xarxa que discorren pels 
municipis de Paiporta, Picanya, 
Torrent, Picassent, Alginet, 
Carlet, Benimodo, L’Alcúdia, 
Massalavés, Alberic i Castelló.

Martínez ha estat 
acompanyat pel secretari 
autonòmic d’Infraestructures i 
Transports, Javier Sendra, el 
director general de Transports 
i Logística, Manuel Ríos, el 
director gerent de Ferrocarrils 
de la Generalitat Valenciana 
(FGV), Alfonso Novo, 
l’alcaldessa d’Alginet, Elia 
Ferrer i diferents responsables 
municipals dels ajuntaments 
afectats.

TRANSPORT

La DANA va deixar inutilitzada la línia del metro al seu pas per Alginet

Tornen les activitats al po·
liesportiu municipal

REDACCIÓ
El poliesportiu municipal 

torna, a poc a poc, a reprendre 
les activitats que quedaren 
suspeses en destrossar les 
instal·lacions el tornado patit el 
29 d’octubre a la localitat.

Els primers a tornar van 
ser els equips de futbol que 
tornaven a poder entrenar i 
jugar al camp de l’ermita, així 
com el club de patinatge que 
entrena a la pista exterior.

Poc després s’incorporaven 
a l’oferta esportiva els grups 
d’Alginet S’activa que ofereix 
l’Ajuntament.

Per a poder oferir de nou 
aquest servei s’han reduït els 

grups i s’han repartit entre el 
poliesportiu i la nau que ha 
llogat per a un any l’Ajuntament 
en travessar les vies del tren.

El club d’atletisme d’Alginet 
també ha tornat a poder 
entrenar en la pista així com 
el club de bàsquet que torna a 
oferir partits al pavelló.

El patinatge també està en 
actiu i ha tornat a poder fer 
campionats a la pista de fora.

Es continua treballant 
per poder tornar a tindre 
operatius els pavellons i totes 
les instal·lacions del centre 
esportiu que va fer malbé la 
DANA.

A poc a poc torna la normalitat després de la DANA

SERVEIS MUNICIPALS

Més de 200 nous contenidors 
per a la recollida de fem

REDACCIÓ
L’ajuntament, al costat de 

l’empresa Ohla, tenen previst 
anar canviant, a poc a poc, tots 
els contenidors que estan molt 
desgastats o trencats.

El canvi s’anirà realitzant per 

zones.
A més s’ampliarà la quantitat 

de contenidors que hi ha per a 
la recollida de cartó, envasos i 
plàstic per facilitar, a tots i totes, 
poder reciclar de manera més 
còmoda

A l’endemà de canviar alguns ja cremaren un
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Alginet ja està adscrit a la 
Xarxa de municipis protegits 
contra la violència de gènere

DONA

La Regidoria d’Igualtat instal·larà 4 més en valencià

SEGURETAT CIUTADANA

S’instal·len més de 30 càmeres 
per a la seguretat ciutadana

Les càmeres s’ubicaran en punts estratègics de la localitat  
i les urbanitzacions

REDACCIÓ
La Regidoria de Policia i 

Seguretat Ciutadana està 
instal·lant més de 30 càmeres 
per al control de la circulació 
i vetlar per la seguretat 
ciutadana.

Les càmeres s’estan 
ubicant en punts estratègics 
tant del nucli urbà com de les 
urbanitzacions.

L’objectiu de les càmeres, tal 
com comentava el regidor de 
Seguretat Ciutadana i Policia, 
Andrés Añón “és disposar d’un 
sistema informàtic que ens 
permeta, a través de la visió 
en temps real, poder actuar en 
cas de necessitat i controlar el 

trànsit de la localitat”.
“Les càmeres no estan per a 

sancionar sinó com a prevenció 
i protecció”, explicava Añón.

Les càmeres estan 
instal·lant-se per part d’una 
empresa local.

REDACCIÓ
La instal·lació dels dos 

cartells que indiquen que 
Alginet és municipi protegit 
contra la violència de gènere, 
era l’últim punt que li quedava 
a l’Ajuntament per a estar 
adherits a la Xarxa de municipis 
contra la violència i, a més a 
més, era requisit indispensable 
per a justificar la subvenció d’un 
programa que s’ha atorgat des 
de la Diputació de València.

Els dos cartells, ubicats a les 
entrades del poble han estat 
dissenyats amb les exigències 
de Diputació en dimensió i  
color, entre d’altres.

Des de la Regidoria 
d’Igualtat es posa de manifest 
la importància de formar 
part d’aquest espai clau 
per a continuar amb més 
polítiques d’igualtat amb 
perspectiva local i que té com 
a finalitat garantir la igualtat 
d’oportunitats en l’accés als 
recursos de prevenció i atenció 
a la violència de gènere.

Carmen Ribera, regidora 
d’Igualtat comentava que  
“a Alginet ja estem fent 
formacions als treballadors de 
l’Ajuntament per a continuar 
lluitant contra aquesta plaga. A 
més, disposem de la USAF, la 
unitat de Serveis d’Assistència 
familiar, així com la tècnica 
d’igualtat i diferents campanyes 
de sensibilització i prevenció 
en diferents moments del 

calendari local.”
A més, Ribera ha comentat 

que “instal·larem 4 cartells 
més en diferents punts del 
poble com al camí Trullàs, les 
redones de les urbanitzacions, 
cementeri i vaporet per a donar 
més visibilitat als dos que ja 
estan instal·lats. Els 4 cartells 
que posarem més estaran en 
valencià i així Alginet els tindrà 
en les dues llengües oficials”.

“Cal remarcar que des de 
Diputació sols demanen posar 
els dos que ja estan instal·lats, 
però pensem que posant-ne 4 
més de diferents grandàries, 
arribarem a més gent i cobrirem 
tots els accessos al poble i 
zones”, comentava Ribera.

JOVENTUT

El punt d’Informació Juvenil 
visita l’IES Hort de Feliu i el 
Sagrat Cor de Jesús

El punt d’informació va adreçat als joves de 12 a 18 anys

REDACCIÓ
Els alumnes de l’IES Hort de 

Feliu i del Sagrat Cor de Jesús 
coneixen el punt d’informació 
juvenil.

Les tècniques de CIJ han 
visitat l’IES Hort de Feliu i el 
Sagrat Cor de Jesús. El servei 
del Punt d’Informació Juvenil 
es presta un dia al mes, en 
horari lectiu a l’hora del pati als 
centres.

L’objectiu principal és 
orientar, informar i assessorar 
joves d’entre 12 i 18 anys sobre 
tots els recursos i activitats que 

puguen ser del seu interés 
(activitats, cursos, formació, 
convocatòries, beques i ajudes, 
tramitacions, campanyes, 
participació juvenil, oci i temps 
lliure, carnet jove, grup de 
corresponsals juvenils, cultura, 
salut mental, etc.).

Aquesta tasca també se 
centra a escoltar les seues 
propostes i suggeriments 
amb l’objectiu de millorar la 
realitat del seu entorn, tenint 
en compte les inquietuds, 
interessos i demandes de la 
joventut.

L’Ajuntament d’Alginet pa·
trocina l’equip de Julio Pa·
lau, Jesús i Carlos

ESPORT

L’equip juga en la Lliga CaixaBank 2025

REDACCIÓ
El dijous 9 de gener es 

va celebrar a l’Auditori de 
CaixaForum, a la Ciutat de les 
Arts i les Ciències la presentació 
de les Lligues professionals 
CaixaBank d’escala i corda i 
raspall.

Un acte al qual van assistir 
l’alcaldessa d’Alginet, Elia 
Ferrer i el regidor d’Esports, 
Alfonso Saldaña com a 
representants del municipi, 
ja que aquest any, Alginet 
patrocina l’equip de Julio Palau, 
Jesús i Carlos que competiran 
en la Lliga CaixaBank Pro1 
d’escala i corda.

Tal com comentava Saldaña 
“Alginet té grans jugadors de 
pilota valenciana com Julio, 
Salva i Guillem Palau. En 
poc de temps s’ha impulsat 
l’escola de pilota valenciana 
al nostre poble i cada vegada 
són més els xiquets i majors 
que tornen a gaudir d’aquest 
esport. A més els nostres 
pilotaris de referència sempre 
estan per al que els demanem 
i, des de l’Ajuntament, hem vist 
convenient patrocinar aquest 
any l’equip de Julio per a 
mostrar-los el suport i l’estima 
que té el poble als nostres 
veïns», explicava el regidor.

Els tres alginetins, Julio, Salva i Guillem Palau en l’acte de presentació junt 
a l’alcaldessa i el regidor.

L’AJUNTAMENT INFORMA
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Rosa Ortíz guanya la Rifa del 
Càncer

REDACCIÓ
El passat 27 de desembre, 

la veïna Rosa Ortíz va ser 
la guanyadora de la rifa que 
realitza l’Associació de Lluita 
contra el Càncer d’Alginet 
per a recaptar fons per a la 
investigació d’aquesta malaltia.

La guanyadora va rebre, de 
mans de la presidenta d’AECC, 
Sefa Bosch, el regal obsequiat 
per l’empresa Sandra Jorge 
Estètica.

Una vegada més gràcies a 
tots per participar i col·laborar 
en la lluita contra el càncer.

ASSOCIACIONS

Sandra Jorge estètica va regalar un tractament

En Clave de Clot entrega la recap·
tació del concert a les AFA dels col·
legis públics afectats per la DANA

REDACCIÓ
El diumenge 12 de gener, el 

grup musical, en Clave de Clot, 
va oferir un concert benèfic al 
Teatre Modern d’Alginet.

L’objectiu era recaptar fons 

per a les tres escoles públiques 
del poble que van patir danys 
per la DANA.

Amb un teatre ple i un públic 
entregat, en Clave de Clot 
va brindar als assistents un 

magnífic concert.
Dies després, l’alginetí Pepe 

Calatayud, va fer entrega a 
representants de les tres AFA 
de manera equitativa al dany 
patit.

SOLIDARITAT

En total s’han entregat 3.840 €

Iris Expósito se·
gona provincial en 
gimnàstica rítmica

REDACCIÓ
La gimnasta Iris Expósito 

comença l’any amb molt bons 
resultats en la gimnàstica 
rítmica. L’11 de gener es va 
celebrar a Almussafes el 
campionat provincial on l’aleví 
de federació individual nivell 
open va quedar en segona 
posició i es va classificar per a 
l’autonòmic que se celebrarà el 
pròxim 25 de gener.

ESPORT
Paula Moreno cam·
piona al trofeu Win·
ter Queen Cup

REDACCIÓ
La gimnasta prebenjamina 

Paula Moreno es va proclamar 
campiona al trofeu Winner 
Queen Cup 2025.

El trofeu es va portar a terme 
a la localitat de Platja d’Aro 
on l’alginetina va mostrar un 
gran treball i va aconseguir 
la medalla d’or en aquesta 
competició que reuneix a 
multitud de gimnastes.

ESPORT

El Club de patinatge torna a 
celebrar trofeus al poliesportiu 
municipal

REDACCIÓ
El poliesportiu municipal 

torna, a poc a poc, a donar 
servei als clubs locals en 
passar la DANA.

El Club de Patinatge 
d’Alginet va tornar a celebrar, 

el diumenge 26 de gener, un 
trofeu, en concret el d’hivern 
que va reunir, a la pista exterior 
amb patinadors i patinadores 
de CPA Marquesat, Alberic, 
Príncipe de España, Daimús, 
Torís i Alginet.

ESPORT

ACEAL lliura 
els premis de 
la campanya 
dels 3.000 €

REDACCIÓ
Un any més, l’Associació 

comercial i empresarial 
d’Alginet ha fet el sorteig de 
la campanya que celebra en 
èpoques nadalenques per a 
incentivar les compres al poble.

La coneguda com la 
Campanya dels 3.000 € 
repartits en 6 xecs de 500 € 
per a gastar al comerç local 
associat.

Una iniciativa que busca 
incentivar la compra local i 
posar en valor el comerç de 
proximitat associat.

ASSOCIACIONS

Uns diners que s’han de gastar 
en el comerç associat adherit a 

la campanya
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Helpdog realitza el primer 
esdeveniment solidari per a 
construir un refugi

REDACCIÓ
Aprofitant la celebració de 

la benedicció dels animals, 
l’associació Help Dog ha estat 
a la plaça en un esdeveniment 
solidari per a recaptar fons per 
a construir un refugi per als 

animals.
Al llarg del dia, els assistents 

i visitants han gaudit de 
diferents activitats i han 
conegut, de primera mà, 
aquesta associació.

ASSOCIACIONS

Busquen crear un refugi per als animals 

Presentació oficial d’un nou club ciclista 
ESPORT

El Club va més encaminat a la bicicleta de carretera

REDACCIÓ
El divendres 17 de gener, 

a les 7 de la vesprada es 
va realitzar, al saló de plens 
de l’ajuntament d’Alginet, la 
presentació en societat del nou 
Club ciclista Vila d’Alginet.

Tal com comentava el 

secretari del club, Marcos 
Martínez, «el nou club naix 
impulsat per un grup de gent 
que practiquem més el ciclisme 
de carretera i volem enfocar 
més activitats a aquesta 
modalitat ciclista».

Les persones interessades a 

formar-ne part  poden contactar-
hi a través de les xarxes socials 
o amb algun membre del club. 
El president és Andrés Blasco, 
el vicepresident Carlos Añón, 
el secretari, Marcos Martínez, 
el tresorer, Pascual Rosa i el 
vocal José Garcia.

Presentació del Club Ciclista Vila d’Alginet
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Crònica d’un arraconament anunciat
COMUNITAT EDUCATIVA 

CEIP BLASCO IBÁÑEZ, CEIP PEPITA GREUS, CEIP EMILIO LUNA I IES HORT DE FELIU

COMUNITAT EDUCATIVA
L’alumnat d’Alginet quasi no 

parla valencià! Aquesta frase 
pot semblar exagerada i de pro-
vocació alarmista innecessària, 
tant de bo fora així, però llevat 
de grupets minoritaris, malaura-
dament és certa. Qualsevol que 
a l’escola, institut, parc... escolte 
les converses durant els patis, 
pels corredors o dins les clas-
ses en comunicacions no lecti-
ves, pot constatar aquest fet. La 
llengua vehicular de la xicalla, 
els i les adolescents, en la qual 
juguen i es relacionen, a hores 
d’ara és quasi exclusivament el 
castellà.

Com pot ser? Com en pocs 
anys s’ha reduït la parla del va-
lencià únicament a les sessions 
acadèmiques i d’interacció amb 
el professorat? Són molt di-
verses i de diferents caires les 
causes de perquè estem a punt 
d’arribar a una llatinització de la 
llengua, arraconada a una as-
signatura on traduir una llengua 
morta, que encara ho serà més 
amb la nova llei de “llibertat edu-
cativa”, més irònic no pot ser el 
nom.

Si observem els àmbits d’ús 
del valencià més enllà del pura-
ment acadèmic (tampoc aquest 
completament) on podem fer 
servir la llengua, la llista es que-
da molt curta. Més enllà del col-
loquial oral, hi ha ben poc. Per 
nomenar alguns exemples: és 
missió impossible anar al cine-
ma en valencià, tramitar buro-
cràcia en notaries, fer gestions 
en entitats bancàries, conces-
sionaris de vehicles, informació 
dels medicaments en les farmà-
cies, igual que els rètols, les car-
tes o serveis de les franquícies 
de multinacionals de botigues, 
supermercats, comerços, res-
taurants...i un llarg etcètera amb 
honroses excepcions del xico-
tet comerç de proximitat, que 
en ocasions sí que té la carta i 
cartelleria en valencià. Capítol a 
part mereix l’absència que pateix 
la llengua en els mitjans de co-
municació, À Punt no té progra-
mació infantil, no res, únicament 
alguns dies de festa en durada i 
horari residual. A nivell de xarxes 
socials, internet i plataformes 
audiovisuals encara es complica 
més emprar la nostra llengua; 
la devoradora globalització no 
deixa lloc a les llengües mino-
ritzades. Malgrat ser llengua 
oficial a nivell teòric i legislatiu, a 
efectes pràctics no ho és gens ni 
miqueta, el suposat bilingüisme 
s’ha convertit en una diglòssia 
totalment asimètrica on es posa 
en greu perill la pervivència del 
valencià tant minoritzat.

Però quan tot el sistema, ins-
titucions públiques i privades, 
amenacen la continuïtat de la 
llengua, nosaltres els valenci-
ans, els parlants, tenim una ac-
titud responsable i no dubtem a 
utilitzar-la per mantenir-la viva? 
Clarament NO, més bé el con-
trari; fent una exhibició ràpida 
i automàtica del que mal ano-
menem educació, respecte i 
del “per si de cas no ens ente-
nen”, ràpidament abandonem la 
nostra llengua. Per descomptat 
que és necessari assegurar la 
comunicació davant d’una per-
sona arribada recentment o que 
està de pas per un període curt, 
però aquest no és el cas, ja que 
en una immensa majoria de si-
tuacions en què ens en passem 
no seria necessari, per ser gent 
que viu ací i la comprensió està 
garantida. A més, amb la nos-
tra inhibició lingüística estem 
privant-los d’aprendre, practi-
car, integrar-se, i el pitjor de tot, 
transmetent el missatge que si 
la nostra llengua no és necessà-
ria, perquè ni tan sols nosaltres 
l’utilitzem, no cal aprendre-la. 
Emmascarat sota l’educació i el 
respecte, el que s’amaga és un 
complex d’inferioritat lingüística 
en considerar-nos parlants de 
segona categoria, en compte de 
sentir-nos com hauria de ser, ben 
orgullosos i emprar-la en tots els 
àmbits possibles, orgullosíssims 
si pensem en els reconeguts 
escriptors i escriptores algine-
tins, tant històrics com actuals. 
Menysprear la llengua no és 
casualitat ni fortuït, aquest sen-
timent d’inferioritat idiomàtica ha 
estat treballat durant segles de 
prohibicions, humiliacions i càs-
tigs, tants i durant tant de temps 
que s’ha arrelat en l’inconscient 
col·lectiu i a hores d’ara és quasi 
un acte reflex abandonar la llen-
gua dels avantpassats davant 
d’altre parlant simplement per-
què no el coneguem, per si de 
cas o per moda o esnobisme. 
En ares del respecte, l’educació 
i el “per si de cas” podem extin-
gir la llengua, és un cercle viciós 
pervers; si els nouvinguts, cada 
vegada més, no l’aprenen i da-
vant d’ells, els parlants de la llen-
gua minoritzada abandonem el 
valencià, quan menys és parla, 
més difícil es fa parlar-lo, menys 
gent l’aprén i finalment no es par-
la, això és el que estem veient en 
l’alumnat i jóvens actualment.

Com a conseqüència de l’es-
càs ús i la falta de referents fora 
del sistema educatiu, el model 
de llengua actual està molt em-
pobrit, ple de barbarismes, man-
lleus innecessaris principalment 
del castellà, que han condemnat 
moltes de les nostres paraules i 

expressions genuïnes a l’ostra-
cisme, el nostre lèxic està en risc 
d’oblit, present en la literatura i 
llibres de text però molt absent 
en el llenguatge diari, el mateix 
succeeix amb les nostres dites, 
expressions, refranys i estructu-
res que sempre han emprat els 
nostres majors. És un tresor, una 
herència riquíssima i meravello-
sa que no està transcendint a les 
noves generacions.

En aquest moment s’ha decli-
nat en el sistema educatiu tota 
la responsabilitat d’assegurar 
l’aprenentatge del valencià, atés 
que les institucions públiques 
i privades majoritàriament se 
n’han desentés. En breu se’ns 
presenta un repte determinant 
i decisiu, amb la llei de llibertat 
educativa, que no només per-
judica la llengua, també tota 
l’organització dels centres esco-
lars: integració, banc de llibres, 
codocència, inclusió, suports... 
Aquesta votació a banda de cre-
ar malestar, enfrontaments i divi-
sions té el propòsit d’arraconar i 
minoritzar encara més, si cap, el 
valencià. De la nostra generació 
depén que l’herència dels nos-
tres pares passe als nostres fills, 
que el valencià continue amb 
vida o deixar que se li pegue 
l’estocada mortal. Cal que ac-
tuem amb seny, perquè la llen-
gua és molt més que un codi, és 
més que paraules, és un factor 
de singularitat, de creativitat, són 
coneixements, vivències, tradi-
cions, habilitats, intel·ligència i 
saviesa, producte d’un llegat cul-
tural heretat i construït de mane-
ra especial i pròpia malgrat totes 
les dificultats . La nostra llengua 
és cabdal des de fa quasi mil 
anys, forma part del nostre nu-
cli bàsic com a col·lectiu perquè 
conrea el nostre sentit identitari 
més fonamental, tant intergene-
racional, com intrageneracional. 
És la columna vertebral del po-
ble valencià. L’aprenentatge i 
l’ús social del valencià té un va-
lor qualitatiu incommensurable, 
augmenta exponencialment la ri-
quesa social, cultural i intel·lectu-
al de tota la societat valenciana, 
ja que és un tresor de la tradició 
que s’ha conservat fins ara. Cal 
que actuem amb consciència i 
responsabilitat. Hem d’estar a 
l’altura del llegat que hem rebut i 
conservar-lo amb orgull, ara més 
que mai depén de tots nosaltres.

Signa: un observador preocu-
pat

Projecte “APS” al sagrado

REDACCIÓ
El projecte “Sang Valentí 

Diocesà” és un projecte 
d’Aprenentatge-Servei (ApS) 
organitzat i consolidat pels 
Col·legis Diocesans de 
València, entre el qual està 
inclòs el Sagrado Corazón de 
Jesús, que té com a finalitat 
respondre a la necessitat 
de sang en els bancs de 
la Comunitat Valenciana i 
fomentar valors de solidaritat, 
compromís social i altruisme 
en la comunitat educativa.

Com sabeu, les activitats 
del projecte es desenvolupen 
anualment i la donació de sang 
es realitza en dates pròximes 
amb el Dia de Sant Valentí, una 
data simbòlica per a ressaltar 
l’amor i el lliurament cap al 
proïsme. A més, el projecte 
inclou nombroses activitats 
educatives i de sensibilització, 
la creació de tríptics informatius, 
campanyes en mitjans i xarxes 
socials, disseny de materials 

promocionals, i la gestió de les 
donacions en els col·legis

Este projecte enforteix la unió 
entre la comunitat educativa, el 
poble i fomenta aprenentatges 
significatius a més de deixar 
una empremta en els alumnes, 
qui es converteixen en agents 
de canvi social. Este projecte 
és un exemple de com 
l’educació pot transcendir l’aula 
per a impactar positivament en 
la societat.

SAGRADO CORAZÓN DE JESÚS

Projecte Sang Valentí Diocesà

Alumnes el Sagrado graven un 
anunci per animar a tots i totes 
a donar sang

REDACCIÓ
Els alumnes Emma Miguel 

García, Noa Gamborino 
España, Rocio Vila Juan, Sofia 
Lacuesta Soler, Éric Martí 
Aliaga i Alex Gutinell Roig, de 
cinqué de primària de l’escola 
Sagrado Corazón de Jesús, 
han gravat un anunci per 
a animar a tots i totes a fer 
donació de sang el pròxim 4 de 
febrer al centre educatiu.

Amb la campanya de 
“Sang Valentí”, el centre es 
converteix, per una vesprada 
en el punt de recollida del 
centre de transfusions de la 
Comunitat Valenciana.

Una manera solidària 

d’ajudar i on s’aprenen valors i 
la necessitat de fer una donació 
de sang.

SAGRADO CORAZÓN DE JESÚS

La donació serà el 4 de febrer
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L’associació cultural Algoleja passeja amb el 
cronista local Rafa Bosch

REDACCIÓ
El diumenge 26 de gener, 

l’associació cultural Algoleja 
va programar un passeig pel 

poble per a saber un poc més 
de l’evolució urbana.

Acompanyats pel cronista 
local, Rafa Bosch, els 

assistents van recórrer carrers 
i llocs emblemàtics d’Alginet 
per a conéixer un poc més la 
nostra història urbana.

ASSOCIACIONS

Un passeig per a conéixer l’evolució urbana

IGUALTAT

Arranquem amb Juntes fem història
REDACCIÓ

El dillunes 20 de gener es 
va encetar a Alginet el cicle de 
tallers per a dones “Juntes fem 
comarca” amb el taller “Juntes 
fem història”. 

En aquest taller hem revisat 
conceptes que ja hem vist en 
anteriors edicions, hem fet una 
introspecció per saber quines 
coses ens fan sentir orgulloses 
i hem acabat rient gràcies a la 
risoteràpia.

Si voleu participar en els 
pròxims tallers, esteu atentes 
a les xarxes socials i el ban de 
l’ajuntament.

Aquest cicle de tallers 

està organitzat per 
l’Ajuntament d’Alginet amb 
la col·laboració de l’Agència 

d’Igualtat i Convivència de la 
Mancomunitat de la Ribera 
Alta.

Un cicle de tallers per a dones
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Les obres de remodelació de les oficines del Grup CEA són made 
in Alginet

CEA

A través d’una subvenció s’ha 

pogut fer obres dutes a terme 

íntegrament per empreses locals

REDACCIÓ
La Cooperativa Elèctrica 

d’Alginet està finalitzant les 
obres de millora de les oficines 
per a eliminar les barreres ar-
quitectòniques de l’entrada i 
modernitzar i adaptar la façana 
a la nova imatge corporativa 
del Grup CEA.

Un projecte que s’està por-
tant a terme gràcies a una sub-
venció de la conselleria.

Per a fer aquestes obres, 
des del Grup CEA s’ha comp-
tat amb els professionals locals 
que estan acabant aquesta re-
modelació que d’ací a poc es-
tarà oberta al públic.

Maqueta virtual de la nova façana del Grup CEA 

El 2025 comença per al Grup CEA amb molts projectes en marxa 
CEA

El Grup CEA diversifica les àrees de negoci per a beneficiar al màxim al soci

REDACCIÓ
El nou any ha començat per 

al Grup Cea amb molts pro-
jectes que ja estan en marxa i 
d’altres que continuen els pro-
cessos necessaris per a dur-
los a terme el més prompte 
possible.
SERVEIS ACTUALS

Hui en dia, el Grup CEA ofe-
reix:

La bateria virtual: funciona 
com una vidriola que permet 
als usuaris amb autoconsum 
guardar l’import en euros dels 
excedents d’energia que no 
puguen compensar en la factu-
ra del mes en curs per a utilit-
zar-lo en forma de descomptes 
en mesos posteriors o per a 
compensar l’energia consumi-
da en altres subministraments 
del mateix titular.

Instal·lació de Plaques fo-
tovoltaiques d’autoconsum: 
perquè a casa i a l’empresa 
puguen ser autosuficients 
energèticament.

Assessorament energètic: 
perquè el soci tinga el millor 
pla d’acord amb les seues ne-
cessitats.

Energia 100% verda: per 
ser més sostenible amb el pla-
neta.

Connexió de fibra amb xar-
xa pròpia: el que ens permet 
preus reduïts i bon servei tèc-
nic.

Comercialització de llum: 
amb preus molt competitius.

A més dels serveis actuals, 
el Grup CEA té en marxa pro-
jectes que, d’ací a poc, una ve-
gada estiguen tots els tràmits, 
seran una realitat com la cre-
ació de tres plantes fotovoltai-
ques que permetran obtindre 
una producció energètica que 
garantisca el subministrament 
per als socis i que evite, en 
un futur, la disparitat de preus 
excessiva com ha passat en 

altres anys.
Aquestes futures plantes 

fotovoltaiques s’ubicaran a la 
zona de la Belenguera i a la 
subestació elèctrica de la CEA.

Actualment, el Grup Cea 
compta amb 4 instal·lacions 
fotovoltaiques en diferents 
sostres industrials.

Amb les 4 plantes de les 
que ja es disposa i les 3 que 

es construiran en breu, el 
Grup CEA disposarà de 6 me-
gawatts de llum més per als 
socis i sòcies. Totes aquestes 
formaran part del projecte ano-
menat La Colmena de la CEA 
i que farà realitat la comunitat 
energètica local.

Maqueta virtual zona Belenguera

Més punts de 
càrrega ràpida 
per a vehicles 
elèctrics

CEA

La càrrega ràpida a Alginet 

arribarà amb el Grup CEA

REDACCIÓ
El Grup CEA disposa, actual-

ment, de dos punts de submi-
nistrament d’energia elèctrica 
per a la mobilitat.

Els dos punts estan ubicats 
davant de les oficines del grup 
i són de càrrega mitjana.

Des del grup està previst 
instal·lar 3 punts més, en dife-
rents ubicacions del poble.

A més, aquests nous punts 
seran de càrrega ràpida el que 
suposarà, per a l’usuari, un 
menor temps d’espera per a 
fer la càrrega del vehicle.

Cal assenyalar que a Alginet 
no hi ha cap punt de càrrega 
ràpida en l’actualitat.
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Propietats: expectorant, 
sudorífica, depurativa, diürètic, 
hipolipemiant, emmenagoga, 
antiinflamatòria, demulcent i 
astringent.

Indicacions:
*Síndrome premenstrual: la 

borratja conté l’àcid linolènic 
(GLA), que és un àcid gras omega 
6 amb propietats antiinflamatòries. 
En reduir la inflamació, mitiga 
els dolors associats al cicle 
menstrual, com molèsties a 
l’esquena i els renyons, unflor dels 
pits i inflamació del ventre.

*Artritis reumatoide: és una 
malaltia en la qual el sistema 
immunitari ataca les pròpies 
articulacions causant dolor, 
inflamació i rigidesa. La propietat 
antiinflamatòria de la borratja ajuda 
a alleujar aquests símptomes.

*Acció cardiovascular: la 
borratja és rica en àcids omega 
3 i omega 6. L’organisme 
transforma els àcids grassos 
en prostaglandines que poden 
regular la pressió sanguínia i la 
coagulació de la sang. A més, 
redueix els nivells de colesterol i 
triglicèrids.

*Acció sobre la pell: gràcies al 
seu efecte antiinflamatori i al seu 
contingut en àcid linolènic (GLA), 
fan la pell menys permeable i 
redueix els símptomes d’afeccions 
cutànies com la dermatitis atòpica 
i l’èczema.

*Acció diürètica: els alcaloides 
són les substàncies que 
augmenten la producció d’orina i 
ajuden a eliminar l’excés de líquids 
i toxines del cos.

*Efecte antioxidant: la borratja 
conté antioxidants com la vitamina 
C i precursors de carotens, que 
ajuden a protegir les cèl·lules del 
mal causat pels radicals lliures i de 
l’estrés oxidatiu.

*És efectiu en afeccions 
respiratòries: com la grip, la 
faringitis, el refredat, la bronquitis, 
etc. Això és pel fet que la borratja 
ajuda a suar i disminuir la febre.

Contraindicacions o 
precaucions:

Consultar amb l’especialiste.

La pèrdua del patrimoni per les guerres

Rafael Bosch López

Cronista de la Vila d’Alginet

Qualsevol guerra sempre suposa 
la pèrdua, per activa o per passiva, 
dels béns patrimonials de cada un 
dels llocs que s’hi veuen involucrats. 
El fracassat colp d’estat del 18 de 
juliol de 1936 va sumir el territori 
espanyol en una guerra civil que 
duraria 3 anys. Durant eixe sagnant 
període es van fer molts estralls 
contra el patrimoni i Alginet no en va 
ser una excepció.

Comence a escriure aquestes 
línies només a dos dies de la foguera 
de Sant Antoni, una gran foguera 
que marca el cor de l’hivern però ja 
a l’espera de la primavera i, a més, 
un foc de renovació i purificació. 
La foguera de Sant Antoni és una 
gran festa. Però altres focs, malgrat 
que també puguen tindre un sentit 
de purificació, no deurien mai ser 
encesos. Potser siguen purificadors, 
però des de la ràbia i la rancúnia i 
això no pot dur mai res bo, perquè 
sense adonar-se’n estan cremant 
els seus propis béns, el seu propi 
patrimoni.

 El 21 de juliol de 1936, 
només tres dies després de l’esclat 
de la guerra civil, el sector de 
l’esquerra més radical alginetina, 
es van adreçar cap l’església per 
prendre-la. El rector ja havia fugit, 
així com les monges de l’hospital, 
avisats per l’alcalde davant una 
situació que no podia controlar. Així 
mateix, encara que no ho he pogut 
corroborar, eixe avís serví, creiem, 
per posar a bon resguard tot els 
béns mobles com els reliquiaris, 
la Veracreu,  la creu processional, 
les  patenes, les navetes i altres 
joies. Però clar, les grans peces 
d’escultura va ser literalment 
impossible salvar-les, eren massa 
grans i el seu moviment hagués 
posat en evidència l’actuació secreta 
de salvaguarda.

 Així doncs, eixe 21 de 
juliol, l’escamot popular va anar a 
buscar el vicari per a que obrira les 
portes de l’església i en no trobar-lo 
van decidir tombar-les. Una vegada 
dintre del temple, el remolí fou atroç. 
Des de l’enfonsament de la volta 
de l’església l’any 1922, només feia 
14 anys, el temple ja havia perdut 
gran part del seu patrimoni com el 
cor, l’orgue, el púlpit o el sòcol de 
manissetes de la capella de la Mare 
de Déu d’Agost, etc. Però encara 
conservava cert caràcter bigarrat 
d’un temple barroc, on els segles 
d’història i d’esforç de la comunitat 
s’havien anat acumulant, i que 
es reflectia en una gran quantitat 
d’imatges i altres béns, de diferents 
segles, que omplien el temple.

I tot eixe patrimoni va morir en una 
gran foguera. Una vegada assaltat 
el temple, començaren a amuntegar 
tot el seu contingut, primer a la porta 

de l’església, al carrer Major, però 
per a evitar el col·lapse d’aquesta 
important via, es va traslladar 
tot a la plaça de la Font, junt les 
parets del temple. I en eixa gran 
foguera, encetada amb els bancs 
i el confessionaris, a mesura que 
les flames es van anar intensificant 
van començar a caure les imatges i 
els retaules que les contenien al crit 
d’«una altra sardineta al foc» i així 
van anar desapareixent la imatge 
de la Divina Aurora del segle xv i 
una altra de Sant Pere del segle xiv, 
possiblement ambdues provinents 
de l’antiga parròquia d’Espioca; les 
pintures del retaule major pintades 
per Jacobo Corseto en segle xvi, 
amb la visió de Sant Gregori, i 
que provenia de l’església vella; 
les grans teles pintades a l’oli del 
Venerable Beferull i de l’Arquebisbe 
Sanchis del segle xvii; la imatge dels 
sants de la pedra, Sant Abdó i Sant 
Senent, donada pel senyor d’Alginet 
a la parròquia en el segle xvii; la 
imatge de la Mare de Déu del Roser 
del segle xviii, possiblement obra 
de l’escola de l’escultor Vergara i, 
finalment, l’arxiu parroquial, on 
cremaren tota la memòria dels seus 
avantpassats, ja que en aquest es 
recollien els casaments, batejos i 
defuncions de les seues pròpies 
famílies.

El temple, una vegada buit, va ser 
reconvertit en el casino municipal 
durant els tres anys que va durar 
la guerra. Es van fer algunes 
adequacions com obrir finestres cap 
al carrer de Colom i obrir una porta, 
des de la capella que havia sigut de 
la Divina Aurora, cap a la plaça de la 
Font. Així mateix, a la façana, sobre 
l’arc de pedra, es va retolar en blau, 
Casino Municipal. D’altra banda, la 
capella de la comunió, esdevingué 
oficina per al canvi dels vals de 
racionament i monetaris emesos pel 
govern de la República.

Una vegada acabada la guerra 
civil, el primer d’abril de 1939, aviat 
les flames de la foguera tornaren a 
parlar. Tota la biblioteca i gran part 
de l’arxiu de la Federació Obrera 
“El Movimiento”, de forta arrelada a 
Alginet, ja que tenia 1.500 socis, en 
una població de poc més de 6.000 
habitants, van desaparéixer en una 
gran foguera a la plaça del Mercat, 
una vegada més, el patrimoni 
alginetí, en aquest cas documental, 
quedava malmés.

 Per tant, que el foc 
purificador siga això, purificador, 
mai destructor de la memòria i de la 
història.

Rafael Bosch López
 Cronista de la Vila d’Alginet

Borratja

Francisco Estrems

Farmacèutic

Mira darrere de la ira

Bárbara Bori

Pedagoga

Laura Alemany

@dalunabooks

Havia llegit dos assajos de 
l’autora, però era la primera 
vegada que m’enfrontava a la 
seua faceta de novel·lista i, com 
m’ha agradat!

Amb una veu elegant i propera, 
Rosa ens presenta Pablo, un 
home que, un dia qualsevol, 
mentre viatja en el tren decideix 
baixar-se’n en un poble remot 
i quedar-se a viure allí. Què li 
passa? Està fugint o cercant 
alguna cosa? 

Amb aquest inici tan interessant, 
Rosa ens submergeix en una 
història de personatges i en una 
història de vida. Pablo és un 
personatge gris al que a poc a poc 
anirem coneixent i entenent.

En contraposició tenim a 
Raluca, una dona vitamina plena 
de noblesa, que arrossega un 
passat complicat.

La relació de Pablo amb 
Raluca i la resta d’habitants del 
xicotet poble ens deixarà grans 
reflexions. 

La salut mental, l’amor (el 
propi i el compartit), l’amistat, les 
segones oportunitats, el duel i 
temes socials molt importants, 
són alguns dels temes que ens 
presenta aquesta trama superàgil 
que he gaudit en tot moment.

A més, la faceta de periodista de 
l’autora es plasma en una sèrie de 
notícies reals que es fusionen amb 
la ficció amb un resultat magnífic.

Just abans de començar la 
novel·la, Rosa va compartir en el 
seu perfil d’Instagram la imatge 
del rodatge de l’adaptació de 
la novel·la. Hugo Silva i Megan 
Montaner són els encarregats 
d’interpretar els protagonistes 
i, a mi m’encanten! Ha sigut 
una experiència molt guai llegir 
la novel·la posant cara als 
personatges.

“No hi ha res que envellisca tan 
de pressa com l’amor mal estimat”.

Quan eres xicotet, potser vas 
aprendre que quan estaves 
content, eres volgut i acceptat; 
però quan t’enfadaves, la gent 
del teu voltant s’esforçava perquè 
pensares que no era per a tant, 
que no passava res, i volia que 
tornares a estar content. Cada 
vegada que t’enfadaves, potser  
et culpaven a tu o s’enfadaven 
ells amb tu. Les teues neurones 
van crear circuits neuronals, com 
si foren carreteres cada vegada 
que passaven els mateixos 
pensaments: “és culpa meua” 
“si m’enfade, no em voldran”, i 
actuaves complaent o silenciant 
allò que senties. Ara que eres ja 
majoret, eres capaç de captar 
en una mirada o un gest que 
algú no està content amb tu. I es 
disparen, inconscientment, eixos 
mateixos pensaments com cotxes 
a tota velocitat per eixes mateixes 
carreteres. Eixes carreteres 
(programes neuronals) que ens 
porten a sentir por, tristesa o ràbia.

Així que, com a eina de 
supervivència hem aprés a 
emmascarar les emocions que 
no eren acceptades. Quan 
t’atreveixes a contar com et 
sents a algú, potser tens por que 
invaliden les teues emocions. 
Aleshores, tan sols podem tallar 
eixes carreteres si comencem 
a ser conscients dels nostres 
pensaments i decidim pensar i 
actuar de forma diferent (creant 
així nous programes neuronals o 
“carreteres”).

I jo em pregunte, què podem 
fer ja quan els nostres infants són 
xicotets? 

En la sèrie Las madres de 
los pingüinos, un xiquet intenta 
sobreviure emocionalment com 
pot en un entorn que no entén 
que ell sent unes emocions que 
el sobrepassen, que no sap com 
comunicar ni com gestionar. 
Aquest xiquet s’esforça a fer el 
que esperen d’ell. Ell entra a un 
col·legi nou quan no vol, intenta 
botar a la corda quan no sap, i 
suporta una quantitat d’estímuls 
que el deixen esgotat. Tot allò el 
porta a un sentiment de frustració 
i tristesa continguda que acaba 
esclatant en ràbia quan no hi pot 
més.

Què podem fer nosaltres? Quin 
és el primer xicotet pas que podem 
fer? Som conscients de com ens 
parlem, de quins pensaments 
passegen pel nostre cap? Ens 
parem a escoltar-nos? Som 
amables amb nosaltres mateixos? 
Què ens diríem si fórem el nostre 
millor amic quan ens sentim 
malament?

Potser validant allò que sentim 
i sent amables amb nosaltres 
mateixos puguem donar amabilitat 
i comprensió als altres. I si tota 
solució començara dins de cada 
u?

La buena suerte
de Rosa Montero
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